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 دنيا حيدري
   گزارش

با استفاده از تعلل 
حريف��ان ط�ي 
هفته هاي گذشته حاشيه امنيت خوبي در پايان 
هفته هجدهم براي خود ايجاد و صحنه نمايش را 
به گونه اي طراحي كردند كه جايي براي رقابت جز 
براي پرسپوليس و استقلال به چشم نمي خورد. 
هنوز براي قضاوت زود اس��ت و نه حضور استقلال 
به عنوان تيم بدون شكس��ت ليگ در صدر جدول 
تضميني براي كسب عنوان قهرماني اين فصل است 
و نه پنج قهرماني پياپي پرسپوليس كه با فاصله اي 
اندك جايگاه دوم جدول را از آن خود كرده است. 
با وجود اين بعد از سال ها ليگ بار ديگر به صحنه 
رقابت تنگاتنگ سرخابي هاي پايتخت تبديل شده 
و فاصله گرفتن با سپاهان كه هشت امتياز با تيم دوم 
و 11 امتياز با صدرنشين فاصله دارد، حاشيه امنيتي 
نسبي براي پرسپوليس و استقلال ايجاد كرده است، 
به طوري ك��ه در هفته هاي آغازين دور برگش��ت 
مي توان سرخابي هاي پايتخت را اصلي ترين مدعيان 
كسب جام قهرماني اين فصل خواند. جامي كه البته 
براي دستيابي به آن بايد مسيري طولاني را پيمود 
و پيش بيني انتهاي آن با وجود شرايطي كه جدول 
امروز به تصوير كشيده كار چندان آساني نيست و 
نمي توان با خيال راحت در خصوص پايان 12 هفته 
باقيمانده و اينكه كدام تيم سرانجام دستش به جام 

خواهد رسيد قاطعانه حرف زد. 
    

استقلال، تيم بدون باخت ليگ كه بعد از سال ها با 

هدف كسب عنوان قهرماني هفته هاست صدر جدول 
را در اختيار دارد، اين هفته روي يك تعويض طلايي 
دقايقي بعد از ورود ارسلان مطهري با پاس زيباي او 
توانست بازي را يك بر صفر به سود خود خاتمه دهد 
و تراكتور را نيز در مسير هدفي كه در سر مي پروراند 
قرباني كند، آن هم در شرايطي كه آخرين بار شش 
هفته پيش بود كه با قبول تس��اوي يك – يك برابر 
آلومينيوم اراك امتياز از دس��ت داد و بعد از آن چه 
در ليگ و چه در رقابت هاي حذفي همواره تيم برتر 
ميدان بوده است. روندي كه اميدواري زيادي براي 
مجيدي و هوادارانش ايجاد كرده تا عنوان قهرماني 
اين فصل به استقلال برسد. با وجود اين تيم او همواره 
با اين انتقاد مواجه اس��ت كه به رغم كسب نتيجه، 
خوب بازي نمي كند. اين اما تنها مس��ئله اي نيست 
كه مي تواند ذهن آبي پوش��ان را از مس��يري كه در 
پيش گرفته اند منحرف كند و حاشيه س��ازي هاي 
گاه و بي گاه سرمربي جوان استقلال چه در گلاويز 
شدن هاي لفظي با مديران باشگاه و چه انتقادهاي 
تند و تيز از سرمربي تيم ملي باعث بهم خوردن تمركز 
تيمي مي شود كه مدعي است اين فصل با هدف كسب 
عنوان قهرماني در هر بازي به ميدان مي رود و اين روند 
در شرايطي كه استقلال بعد از دربي دور رفت تمام 
بازي هاي خود به جز مصاف با آلومينيوم را با برد پشت 
سر گذاشته چيزي شبيه به خودزني است، خصوصاً 
كه پرسپوليس نيز به رغم مشكلات و حاشيه هايي كه 
با آن دس��ت به گريبان است سايه به سايه استقلال 
پيش مي رود و از 10 بازي اخير خود به هشت برد و 
دو مساوي دست يافته تا همچنان اصلي ترين رقيب 

مجيدي و شاگردانش در صدر جدول باشد.
    

پرسپوليس هم البته طبق آمار و ارقام خوب پيش 
رفته و با ايجاد فاصله هش��ت امتيازي با سپاهان 
جايگاه خ��ود را در رده دوم ج��دول تثبيت كرده 
است، اما آنچه هوادار اين تيم بعد از پنج قهرماني 
پياپي مي خواهد نه عنوان نايب قهرماني كه كسب 
شش��مين جام اس��ت و رس��يدن به اين مهم كار 
ساده اي براي يحيي و يارانش نيست. البته نه چون 
استقلالي هاي پايتخت با تلاشي بسيار و در اختيار 
داشتن صدر جدول همين هدف را دنبال مي كنند، 
بلكه از آن جهت كه تيم يحيي ثبات لازم را ندارد و 
با حاشيه هاي خودساخته گاه و بي گاه كادر فني كه 
حتي نمي داند براي تحت فشار گذاشتن مديريت 
باشگاه براي رسيدن به خواسته هاي بحق خود چه 
زمان بايد وارد عمل شود، كارش را در مسير دشواري 
كه در پيش دارد سخت و سخت تر مي كند، به طوري 
كه در حساس ترين زمان ممكن با از دست دادن دو 
امتياز مقابل پديده ته جدولي بهترين فرصت براي 
كم كردن فاصله خود با آبي پوشان صدرنشين را از 
دست داد. با وجود اين گرفتن انتقام تنها شكست 
دور رفت سرخپوشان كه در اراك و مقابل آلومينيوم 
اين شهر رقم خورده بود با برتري 2 بر صفر در آزادي 
گرفته شد تا بار ديگر اين اميدواري ايجاد شود كه 
يحيي همچنان با وجود مشكلاتي كه در خصوص 
مسائل مالي با سران باشگاه دارد نيم نگاهي هم به 
كسب عنوان قهرماني اين فصل دارد و خيلي هم از 
اين مهم غافل نشده است. برتري 2 بر صفر مقابل 

ياران خطيبي كه با ايجاد تغييرات در چيدمان تيم و 
قرار دادن عبدي به عنوان مهاجم سايه پشت پاكدل 
رقم خورد و بهترين نتيجه را در پي داشت، نشان داد 
پرسپوليس همچنان با وجود مشكلات متعددي كه 
دارد، مي تواند يكي از اصلي ترين مدعيان قهرماني 
اين فصل باشد، اما به شرط آنكه تمركز يحيي روي 
كسب ششمين جام باشد، نه درگيري هايي كه تنها 
عرصه را براي او و تيمش در مسير قهرماني تنگ و 
تنگ تر مي كند. با اين حال جذب رامين رضاييان، 
بازيكن چندپس��ته اي كه هم س��مت راست خط 
دفاعي مي تواند كارساز باشد و هم در پست وينگر تا 
حدي مي تواند برگ برنده اي باشد براي پرسپوليسي 
كه به شدت با ضعف مهاجمان در خط حمله مواجه 
است. بازيكني كه بعد از دور زدن در اوستنده بلژيك 
و تيم هاي قطري بار ديگر به پرسپوليس بازگشته 
و با توجه به انگيزه هايي كه ب��راي حضور در جام 
جهاني 2022 قطر دارد، مي تواند كمك ش��اياني 
براي يحيي و يارانش در مس��ير قهرماني باش��د. 
مسيري كه اگر يحيي با دل دادن به حاشيه هاي 
بي مورد تيمش را از آن منح��رف نكند، چراكه با 
وجود فاصله اي كه بين تيم هاي اول و دوم جدول با 
ساير حريفان در رده هاي سوم به پايين ايجاده شده، 
اما هنوز 12 هفته تا پايان رقابت هاي اين فصل باقي 
مانده و نمي توان از اتقاقات فوتبالي غافل شد و تنها 
سرخابي هاي پايتخت را مدعيان قهرماني دانست. 
تصوري كه اگر در ذهن مجيدي و يحيي رخنه كند، 
مي تواند كار آنها را براي دستيابي به هدف قهرماني 

سخت و مسير را براي مدعيان هموار كند.
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شيوا نوروزي

سعيد احمديان

از اعتراض به سرمربي تا دعوا بر سر بازوبند كاپيتاني

رونالدودرمنچسترميماند،نميماند!
بحران در منچستريونايتد شدت گرفته و اخبار ضدونقيض زيادي از اين 
تيم به گوش مي رسد. علاوه  بر بالا گرفتن جنگ كاپيتاني، موضوع جدايي 
زودهنگام كريس رونالدو هم به حواشي دامن  زده است و پيشنهادهاي 
وسوسه انگيز تيم  هاي مطرح اروپا مي تواند مهاجم ناراضي را به سمت 

قطع همكاري با شياطين  سرخ سوق دهد. 
    

بعد از آنكه بازي در يوونتوس و سري  آ ديگر براي كريستيانو رونالدو جذاب 
نبود، او تصميم گرفت پس از 12 سال دوباره پيراهن منچستر را به تن كند 
تا روزهاي خوبش در جزيره تكرار شود. بازگشت رونالدو به انگليس هياهوي 
زيادي به پا كرد و هواداران به درخشش دوباره او در منچستر اميدوار شدند. 
آنها منتظر بودند كريس ناجي تيم محبوب شان شود و يك تنه يونايتد را 
نجات دهد. اوايل شرايط بد نبود و رونالدو روحيه را به تيم بازگردانده بود، 
ولي رفته رفته نتايج ضعيف سولسشر به اخراج او منجر شد و مهاجم پرتغالي 

هنوز نتوانسته با تغييرات كادر فني كنار بيايد. 
يكي از حواشي اين روزهاي شياطين، نارضايتي رونالدو از عملكرد كادر فني 
و به ويژه سرمربي است. رانگنيك شيوه خود را دارد و در اين مدت تلاش 
كرده سيستم تيم را تا حدودي تغيير دهد، اما ستاره باتجربه از اين مسئله 
راضي نيست و با عصبانيت هايش در زمين و رختكن، اعتراض هايش را نشان 
مي دهد. علاوه  بر اين سرمربي آلماني اعتقادي به حضور دائمي رونالدو در 
زمين ندارد و نيمكت نشيني و تعويض هاي گاه و بي گاه اعصاب اين بازيكن را 
به هم ريخته است. به اين مشكلات، درگيري براي تصاحب بازوبند كاپيتاني 
را هم اضافه كنيد. هري مگواير بازوبند را از ابتداي سال 2020 به بازو بسته 
است، ولي رونالدو مهاجم باتجربه من يونايتد كاپيتاني را حق خود مي داند. 
اخيراً رسانه ها خبري منتشر كردند مبني درگيري و جنجال اين دو نفر در 

رختكن بر سر بحث كاپيتاني.  هرچند اين خبر تكذيب شد. 
    

قرارداد ستاره منچستر تا تابستان سال آينده اعتبار دارد، ولي هيچ تضميني 
وجود ندارد كه رونالدو تا اين تاريخ در جزيره بماند و وضعيت تيم فعلي اش 
را تحمل كند. مهم ترين نكته اي كه در تصميم او تأثيرگذار خواهد بود، 
عملكرد تيم و حضور در بين چهار تيم اول انگليس است. نتايج منچستر 
در اين فصل نوسان زيادي داشته و رسيدن به جام براي شان به رؤيا تبديل 
شده اس��ت. از آخرين جامي كه قرمزها گرفته اند چهار فصل مي گذرد و 
رونالدو نگران است اين ناكامي تداوم داشته باشد. آنها اخيراً از جام حذفي 
نيز كنار رفته   اند و در ليگ برتر هم مدعي قهرماني محسوب نمي شوند. آنها 
به سختي خود را به رده چهارم رسانده اند، ولي رقبا در تعقيب شان هستند 
و با كوچك ترين سهل انگاري اين جايگاه نيز از دست خواهد رفت. به همين 
خاطر قرار گرفتن در بين چهار تيم اول ليگ و كسب سهميه ليگ قهرمانان 
فعلاً اصلي ترين شرط كريس براي ماندن است. ستاره 37 ساله دوست ندارد 

سال آينده به جاي ليگ قهرمانان مجبور به بازي در ليگ اروپا شود. 
علني شدن نارضايتي رونالدو موضوع پيشنهادهاي تيم هاي بزرگ قاره 
س��بز را جدي تر كرده است. فعلًا پاري س��ن ژرمن گزينه اصلي به شمار 
مي رود. گفته مي شود مالكان قطري اهداف بزرگي در سر دارند و براي به 
خدمت گرفتن زيدان تلاش مي كنند. در صورتي كه مربي فرانسوي هدايت 
پاريسي ها را برعهده بگيرد، رونالدو را نيز با خود به پی اس جی خواهد آورد 
تا قدرتمندترين تيم فوتبال لقب بگيرند. البته اين انتقال بزرگ تنها در 
صورتي محقق خواهد شد كه امباپه در پايان فصل به جدايي رضايت دهد. 
امباپه هنوز قراردادش را تمديد نكرده و مس��ئولان پاري سن ژرمن فعلًا 
مذاكرات را با مدير برنامه هاي رونالدو آغاز كرده اند، اما يك نكته ديگر را نيز 
بايد در نظر گرفت؛ اينكه آيا ستاره پرتغالي حاضر است در كنار مسي بازي 
كند يا نه. اين دو نفر سال هاست با هم رقيب هستند و قرار گرفتن همزمان 

مسي و رونالدو در خط حمله پا ريسي ها چيزي شبيه به رؤياست. 
كريس كه بعد از شش بازي توانست دروازه برايتون را باز كند بايد پيشنهاد 
بايرن مونيخ را نيز مورد بررسي قرار دهد. باواريايي ها هم بدشان نمي آيد از 
آب گل آلود ماهي بگيرند و رونالدو را صيد كنند. منتها اين بازيكن تجربه 
بازي در بوندس ليگا را ندارد و اين مسئله شايد در تصميمش تأثيرگذار 
باشد. آ. اس رم گزينه سوم محسوب مي شود. سان انگليس مدعي  شده خوزه 
مورينيو، سرمربي اين تيم ايتاليايي خواهان جذب رونالدوست، در صورتي 
 كه بعيد است بازگشت به سري  آ جزئي از برنامه هاي بعدي اين بازيكن 
باشد. فعلًا براي تصميم گيري زود است و مدير برنامه  رونالدو مذاكرات را 
شروع كرده است. در عين حال نتايج آينده منچستر مي تواند تصميم قطعي 

مهاجم اول تيم را تحت الشعاع قرار دهد.

حاشيه امنيتي كه براي سرخابي ها قابل اطمينان نيست

رقابتسايهبهسايهرقبايديرينه

پرچمدوبارهبهقليفلاحرسيد
پس از پايان پرحاشيه المپيك زمستانی برای كاروان سه نفره ايران، حالا 
اسكی بازان معلول و جانباز آماده حضور در پارالمپيك زمستانی 2022 
می شوند كه از 13 تا 22 اسفند به ميزبانی پكن چين برگزار می شود. در 
فاصله كمتر از دو هفته تا شروع مسابقات، ديروز پرچمدار كاروان ايران در 
پارالمپيك زمستانی پكن معرفی شد  و مانند دوره گذشته اين بار هم الهه 
قلی فلاح، تنها نماينده ايران در بخش نابينايان )رشته صحرانوردی( به 
عنوان پرچمدار كاروان ايران در مراسم افتتاحيه انتخاب شد. قلی فلاح در 
دوره گذشته كه سال 2018 در كره جنوبی برگزار شد، در قسمت كم بينايان 
و نابينايان بانوان با ايستادن در جايگاه يازدهم به كار خود پايان داده بود و 
حالا چهار سال بعد علاوه بر پرچمداری دوباره به دنبال ارتقای جايگاهش 
در پارالمپيك زمستانی است. علاوه بر الهه قلی فلاح، ابوالفضل خطيبی در 
رشته صحرانوردی و صديقه روزبه و حسين سولقانی در اسنوبرد ورزشكاران 
اعزامی به بازی های پارالمپيك زمستانی هستند كه روز پنج شنبه پنجم 

اسفند برای شركت در اين مسابقات عازم چين می شوند.

رنگيجزرنگپرچمايراننميشناسيم
ميرشاد ماجدي، سرپرست فدراسيون فوتبال گفت: »امروز همه ما، فارغ 
از هر رنگ و دسته بندي بايد به فكر موفقيت و اهتزاز پرچم سه رنگ كشور 
عزيزمان باشيم و در فدراسيون رنگي جز رنگ پرچم جمهوري اسلامي 
ايران وجود نخواهد داشت.«  جمعي از اعضاي هيئت رئيسه فدراسيون 
فوتبال جمهوري اسلامي ايران، صبح شنبه به منظور پيگيري امور جاري 
و برنامه ريزي براي دوره سرپرستي با ميرشاد ماجدي ديدار و گفت وگو 
كردند. اعضاي هيئت رئيسه بر حفظ آرامش و امنيت خاطر تيم هاي ملي 
در رده هاي مختلف، به خصوص تيم ملي بزرگسال در آستانه جام جهاني 

فوتبال را اولويت شماره يك اين فدراسيون اعلام كردند.

مرتضي قرباني رئيس فدراسيون تيراندازي شد

تيراندازیورزشماستمشکلاتشراحلمیکنيم

تأكيد رئيس كميته ملي المپيك بر اهميت بازی هاي كشورهاي اسلامي

ورزشپلارتباطيايرانباجهاناسلام

ب��ا انتخ����اب 
فريدون حسن

    چهره
مرتضي قرباني 
به عنوان رئيس 
جديد فدراسيون تيراندازي اين رشته مدال آور 
ورزش كش��ورمان بعد از مدت ها از بلاتكليفي 
خارج شد. مجمع انتخاباتي رياست فدراسيون 
تيراندازي صبح ديروز با رياست محمد پولادگر، 
معاون ورزش قهرماني وزارت ورزش تشكيل و 
در نهايت مرتضي قرباني با كس��ب 32 رأي از 
مجموع 57 رأي اخذ شده به عنوان رئيس جديد 
فدراس��يون تيراندازي انتخاب ش��د.  مرتضي 
قرباني را پيش از اين به عنوان يكي از فرماندهان 
عالي رتبه دفاع مقدس و هم رزم قديمي سردار 
شهيد حاج قاسم سليماني مي شناختيم و حالا 
او به مي��دان ورزش ورود كرده تا بتواند يكي از 
رش��ته هاي پرم��دال و تأثيرگ��ذار ورزش را 
سروس��امان ده��د. رئيس جديد فدراس��يون 
تيراندازي در اولين اظهارنظر خود گفت: »يكي 
از توصيه هاي پيامبر اسلام تيراندازي بوده است 
و مقام معظ��م رهبري ن��گاه وي��ژه اي به اين 

فدراسيون دارند. من با دعاي مردم، ورزشكاران 
و همه اعضاي فدراس��يون در اين مجموعه پا 
گذاشتم . از مناطق محروم شروع مي كنم. همه 
استانداران عزيز هستند و كمك مي كنند. بايد 
مش��كلات را يكي پس از ديگ��ري حل كنيم. 
فشنگ نيست، تفنگ نيست، اما افراد هستند.« 
وي با اش��اره به لزوم كار بسيجي در تيراندازي 
ادامه داد: »بايد يك لشكر عظيم در كل كشور 
راه بيندازيم تا با سپاه، ارتش، بسيج ورزشكاران 
و همه ارگان ها بسيج ش��ويم تا مشكلات حل 
شود. اين ورزش ديني براي كشور ماست و چرا 
بايد كشورهاي ديگر كه اسلام را نمي شناسند 
ليدر باشند. ما يك طلاي المپيك داريم و خدا 
مي داند چقدر مي توانيم مانند جواد فروغي در 
استان هاي مختلف داشته باشيم. امروز كه اين 
جمع را ديدم ياد جنگ و جبهه افتادم. روحيات 
عزي��زي دي��دم و از همه دوس��تان مي خواهم 
همكاري كنند. كارگروهي تشكيل مي دهيم تا 
از آنها اس��تفاده كنند، حتي آنهايي كه خارج 
رفتند هم مي خواهم پاي كار بيايند. من بايد با 
سردار سليماني هزاران بار شهيد مي شدم و حالا 
چه زماني اين تير به سر من بخورد، نمي دانم. 
تلاش من اين اس��ت كه بتوانم تيراندازي را به 
مقصود برسانم.«  رئيس فدراسيون تيراندازي با 
تأكيد بر وجود مش��كلات فراوان و راه س��خت 
پيش رو افزود: »ه��ر كاري ك��ه در جمهوري 
اسلامي پذيرفتم با توكل بر خدا بود و با توان و 
اراده خودم وارد كار نش��دم. خدا من را هدايت 
كرد و خدا را شكر دوستاني كه چندين سال با 
آنها مرتبط بودم رأي دادند، اما مشكلات 
و بدهكاري براي ما مسئولان است 
و ما را مي گذارند كه آن را حل 
كني��م. م��ن خ��ودم را در 
درياي��ي از بده��كاري 
مي گذارم، اما توكلم بر 
خداست و مسئولان 
آنقدر بزرگوارند تا 

كمك كنند.«

نشس�ت خبري 
حامد قهرماني

    بازتاب
رئي�س كميت�ه  
مل�ي المپيك و 
سرپرس�ت كاروان اعزامي ايران به پنجمين دوره 
بازي هاي كشورهاي اسلامي عصر ديروز برگزار شد. 
سيدرضا صالحي اميري در اين نشست با اشاره به 
اهميت حضور ايران در اين بازي ها به عنوان پل 
ارتباطي كشور با جهان اسلام گفت: »بازي هاي 
كشورهای اسلامي اهميت زيادي براي ما دارد، 
چراكه يكي از نقاط اصلي ارتباط ما با جهان اسلام 
بعد از حج و عتبات عاليات است.« رئيس كميته 
ملي المپيك در ادامه با اشاره به برگزاری انتخابات 
رياس��ت كميته در بهار آينده بدون حضور او به 
انتقاد دوباره از ادغام بودجه اين كميته با بودجه 
وزارت ورزش تأكي��د كرد: »در موضع رس��مي، 
كميته ملي المپيك مخالفت با ادغام بودجه است 
و دلايل محكم خود را كتباً و ش��فاهاً به مجلس، 
سازمان برنامه بودجه و كميس��يون فرهنگي و 
كميسيون تلفيق منعكس كرديم . سؤال ما اين 
اس��ت كه با ادغام بودجه كميته ملي المپيك و 
وزارت ورزش چه مشكلي از ورزش حل مي شود، 
ولي كسي تا حالا به اين سؤال پاسخ نداده است. 
اگر مفهوم نظارت، نظارت داخلي و فني اس��ت، 
بر اساس اساسنامه مصوب كميته ملي المپيك 
در دولت، مجلس و ش��وراي نگهبان، مسئوليت 

هدايت، نظارت، راهبري و اعزام تمامی تيم هاي 
اعزامي به رويدادهاي المپيك از اختيارات كميته 
اس��ت. يكي از وظايف ما نظارت بر تيم هاي ملي 
اس��ت و ما مركز نظارت بر تيم هاي ملي را داريم. 
ارزيابي ما اين است كه مجلس رأي نمي دهد، اما در 
نهايت اگر مجلس اين تصميم را بگيرد، اين قانون 
است و همه نهادها از جمله كميته خود را ملزم به 
رعايت قانون مي دان��د.« در ادامه اصغر رحيمي، 
سرپرست كاروان ايران در بازي هاي كشورهاي 
اس��لامي با اش��اره به اينكه پيش بيني مي شود 
كاروان ايران در اين مسابقات ۹0مدال كسب كند، 
گفت: »پنجمين دوره بازي ها قرار است در قونيه 
تركيه و مانند المپيك و بازي هاي آسيايي در دو 
بخش پارا و غيرپارا برگزار شود. موضوع مهم اين 
است كه در رشته هاي مدال آور، فدراسيون هاي 
ما درگير بازي هاي آس��يايي و مسابقات جهاني 
هس��تند. هزينه اعزام هر نفر حدود 70 ميليون 
تومان خواهد بود. البته اين فعلًا پيش بيني اوليه 
است و شش ماه تا مسابقات باقيمانده است. 250 

نفر كل كاروان اس��ت و اگر تيم��ي هم اعزام 
شوند بالاي 400 نفر خواهد بود.« وي ادامه 

داد: »اين بازي ها در چهار رشته معلولين  
هم برگزار مي ش��ود . سياست كميته 
ملي المپيك و وزارت ورزش بر اعزام 

كاروان هاي كيفي است .«

روشواگذاريسرخابيها
درآوردياست! من

خصوصي سازي س��رخابي هاي پايتخت 
موضوعي اس��ت كه به اين سادگي ها حل 
نخواهد شد. سال هاست وعده اجراي آن 
به هواداران داده مي ش��ود، اما هر بار اين 
مسئله به سرانجام نمي رسد. اين پروژه اي 
كه آقاي��ان ب��ه راه انداخته ان��د در آينده 
مشكلات زيادي به همراه خواهد داشت. 
مدل هاي خصوصي سازي در فوتبال دنيا 
كاملًا مشخص است و ما نيز براي رسيدن 
به شرايط حرفه اي بايد يكي از آنها را الگو قرار دهيم، نه اينكه با ابداع يك 
مدل جديد مشكلي به مشكلات گذشته اضافه كنيم. »جمع  سپاري«، 
مدلي است كه مسئولان امر روي آن مانور مي دهند، ولي اجراي آن نيز 
براي خود تعريفي دارد. اگر كار به درستي انجام نشود شايد ديگر نتوانيم 
مجوز حرفه اي براي اين دو باشگاه بگيريم. اولين مانع موجود بر سر راه 
حرفه اي شدن، دولتي نبودن و نداش��تن مالك مشترك پرسپوليس و 
استقلال است. قرار است 15 درصد سهام به فروش برسد، ولي بايد پرسيد 
85 درصد بقيه از آن چه كسي يا كساني خواهد شد. روش غلطي براي 
عرضه سهام دو باش��گاه در پيش  گرفته اند و افراد مسئول اين كار سواد 
فوتبالي ندارند و فقط شعار فوتبالي مي دهند! شيوه خصوصي سازي دو 
تيم غلط و من درآوردی است. يكي از مدل هاي واگذاري به راه انداختن 
تعاوني است تا از طريق تعاوني سرخابي ها به هواداران واگذار شوند. بخشي 
از سهام نيز به شركت  هاي بزرگ صنعتي واگذار شود تا آنها حمايت هاي 
مالي لازم را از اين دو تيم داشته باشند. اين دو تيم، هوادار زيادي دارند و 
براي هر مشكلي جلوي وزارت ورزش تجمع مي كنند. فوتبال براي مردم 
است و تيمي موفق تر است كه حمايت هاي مردمي بيشتري داشته باشد. 
فروش سهام سرخابي ها در بورس بايد طبق ضوابط و قواعد انجام شود، در 

غيراين صورت اوضاع بدتر از قبل هم خواهد شد.

كاظم اوليايي

مديرعامل سابق استقلال

فوتبالوچالشمديران»تماشاگر«
صحبت هاي ديروز خاوير تباس، رئيس لاليگاي اسپانيا يك درس بزرگ 
براي مديران فوتبال ايران است كه سال هاست با سوءمديريت اين رشته 
ورزش��ي را با چالش هاي زيادي روبه رو كرده اند. مديراني كه نه بر اساس 
شايستگي و تخصص، بلكه به واسطه رانت هاي سياسي و اقتصادي پشت 
ميزهاي فوتبال نشسته اند و خالي بودن شان از هرگونه تخصص مديريتي، 
ريشه اكثر چالش هاي فوتبال در حوزه هاي مختلف است. در اين شرايط نوع 
برخورد مديران ليگ هاي بزرگ اروپايي با چالش هايي كه باشگاه ها با آن 
روبه رو هستند، مي تواند براي نامديراني كه اشتباهي پاي شان به فوتبال باز 
شده است، آموزنده باشد و حداقل سبب شود همانطور كه در حرف، تأكيد بر 
حرفه اي گري و كوتاه نيامدن از اصول دارند، در عمل نيز به آن سمت بروند. 
ماجرا از اين قرار است كه تباس در صحبت هايي كه روزنامه اسپانيايي الموندو 
از وي منتشر كرده، گفته است باشگاه بارسا با شرايط موجود به دليل مشكلات 
مالي نمي تواند ارلينگ هالند را جذب كند. خبر رئيس لاليگا يك شوك بزرگ 
براي آبي و اناري هايی است كه براي پر كردن جاي خالي ستاره بزرگي مانند 
مسي، روي جذب ستاره نروژي دورتموند كه در رادار رئال نيز هست، حساب 
ويژه اي باز كرده بودند تا تابستان آينده او را به نيوكمپ بياورند. رئيس ليگ 
اسپانيا اما اشاره كرده كه »حقوق ها و هزينه ها در بارسلونا به بالاترين حد 
رسيده و اين در حالي است كه درآمدزايي به 25درصد هزينه رسيده و اين 
باعث شده اين باشگاه به مشكل بخورد و در شرايط كنوني توان جذب هالند 
را نداشته باشد.« البته او در ادامه توضيح داده تنها در صورتي كه »اگر آنها در 
صندوق سرمايه گذاري CVC عضو شوند يا  اجازه جدايي به چند بازيكن را 

بدهند در اين حالت شانس جذب هالند را خواهند داشت.«
صحبت هاي رئيس لاليگا خيلي ساده يكي از فاكتورهاي مهم مديريتي 
فوتبال در دنيا را آموزش داده است، باش��گاهي كه درآمدش را به اندازه 
يك چهارم بالا بردن هزينه ها افزايش داده، اجازه ندارد بازيكن گرانقيمتي 
مانند هالند را كه باعث مي شود هزينه هاي اين تيم رشد سرسام آور داشته 
باشد، جذب كند. ايجاد تعادل بين هزينه ها و درآمدها يكي از بديهي ترين 
فاكتورهايي اس��ت كه در فوتبال حرفه اي دنيا اولويت دارد و بدون توجه 
به چنين مسئله ای يك باشگاه نمي تواند شرايط مورد نظر را براي جذب 
بازيكن و فعاليت به دست بياورد. وقتي هم باشگاه ها بخواهند اين فاكتور 
را ناديده بگيرند و نتوانند به اندازه هزينه شان، درآمدشان را اضافه كنند، 
سازمان ليگ آن كشور به باشگاه مورد نظر هشدار لازم را مي دهد كه با توجه 
به وضعيت مالي كه در حال حاضر با آن روبه روست، نمي تواند رقم هاي 

نجومي ديگر را به ليست قراردادهايش اضافه كند. 
آخرين نمونه و اتفاقی كه جنجال زيادي را هم به همراه داشت و سبب شد 
يكي از بزرگ ترين ش��وك هاي نقل و انتقالاتي رخ دهد، ماجراي تمديد 
نشدن قرارداد مسي با بارسا بود. تابستان گذشته لاليگا اعلام كرد بارسلونا 
از سقف دستمزد تعيين شده تجاوز كرده و براي اينكه مسي ماندني شود، 
باش��گاه بايد در جاي ديگر صرفه جويي كند. مجموع دستمزدهايي كه 
باشگاه بارسلونا پرداخت مي كرد، بدون دستمزد مسي به اندازه ۹5 درصد 
درآمدهايش بود، اما با دستمزد اين بازيكن اين درصد به 125 مي رسيد! 
حال آنكه ليگ اسپانيا سقف اين نسبت را 70 درصد تعيين كرده است. در 
نهايت هم باشگاه بارسا نتوانست براي ماندن مسي چاره اي پيدا كند و با 

توجه به قانون لاليگا، مسي راهي پي اس جي شد!
در فوتبال ايران كاملًا با عكس اين قضيه روبه رو هستيم، نه تنها سقفي 
براي مجموع دستمزد بازيكنان از سوي سازمان ليگ تعيين نشده، بلكه 
تيم هايي مانند استقلال و پرس��پوليس با وجود اينكه هر سال ليست 
بدهي هاي شان طويل تر مي شود، اما ليست دستمزدها و قراردادهاي شان 
افزايش چند برابري پيدا مي كند. هزينه هاي چندده برابري نسبت به 
درآمدها سبب مي شود باشگاه هايي مانند استقلال و پرسپوليس، هر روز 

بيشتر از قبل در مشكلات مالي فرو بروند. 
با وجود چنين ش��رايطي، اما برخلاف ليگ هاي ب��زرگ اروپايي مانند 
لاليگا كه به آن اش��اره ش��د، س��ازمان ليگ فوتبال ايران محدوديتي 
براي قراردادهاي تيم هاي بدهكار و پر از مشكل مالي مانند استقلال و 
پرسپوليس وضع نمي كند و تنها تماشاگر وضعيت سخت مالي دو تيم 
است. روندي كه در نهايت باعث مي شود اين دو باشگاه به همين دليل از 

ليگ قهرمانان آسيا كنار گذاشته شوند. 
اين در حالي است كه اگر از همان ابتدا سازمان ليگ فوتبال برخوردي 
شبيه سازمان لاليگا را با تيم هاي داراي مشكل مالي در پيش مي گرفت، 
امروز فوتبال ايران و تيم هاي بزرگ آن گرفتار مصيبت هاي مالي نبودند 
و با هزينه كردن به اندازه درآمدش��ان، بدهكاران زيادي هم نداشتند. 
س��ازمان ليگ فوتبال ايران براي عبور از اين وضعيت به مديراني مانند 
»تباس«ها احتياج دارد، نه مديراني مانند »بهاروند«ها كه بخش��ي از 

سوءتفاهم هاي مديريت فوتبال ايران هستند.


